
 
BRM-V.0002.6.2013 

 
Protokół Nr XXX/13 

z nadzwyczajnej sesji Rady Miejskiej w Szydłowcu 
z dnia 29 sierpnia 2013 r. 

 
 

Sesja odbyła się w sali Regionalnego Centrum Biblioteczno-
Multimedialnego w Szydłowcu ul. Kolejowa 9b. 
 
Na sesji obecnych było 13 radnych. Nieobecni usprawiedliwieni – radna 
K. Bednarczyk i radny T. Poziomkowski. 
 
W sesji udział wzięli – zastępca burmistrza K. Ziółkowski, skarbnik I. Czarnota, 
sekretarz D. Kubiś, radca prawna I. Zielezińska 
 
 
Ad.1. 
Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Artur Łyczek otworzył sesję, powitał 
zebranych i przewodniczył obradom. 
 
Na podstawie przedłożonej listy obecności stwierdził prawomocność obrad. 
 
 
Ad.2. 
Przewod. obrad poinformował, że w dniu 22 sierpnia 2013 r. do Biura Rady 
Miejskiej wpłynął wniosek grupy radnych o zwołanie sesji nadzwyczajnej. 
Następnie odczytał treść złożonego wniosku. /w zał. do prot./ 

Zgodnie z art. 20 ust. 3 ustawy o samorządzie gminnym, który brzmi „Na 
wniosek wójta lub co najmniej 1/4 ustawowego składu rady gminy 
przewodniczący obowiązany jest zwołać sesję na dzień przypadający w ciągu 7 
dni od dnia złożenia wniosku. Wniosek o zwołanie sesji powinien spełniać 
wymogi określone w ust. 1 w zdaniu drugim. 

 
Ust. 1 zdanie drugie mówi – „ do zawiadomienia o zwołaniu sesji dołącza 

się porządek obrad wraz z projektami uchwał” 
Zgodnie z przytoczonym art. 20, wniosek grupy radnych spełniał wymogi 
stawiane przez ustawę, dlatego też Przewodniczący RM na podstawie tego 
wniosku miał obowiązek zwołać sesję. 
 
Taki sam zapis zawarty jest w § 26 Statutu Gminy Szydłowiec, „Na wniosek 
burmistrza lub co najmniej ¼ ustawowego składu rady przewodniczący 
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obowiązany jest zwołać sesję w ciągu 7 dni od dnia złożenia wniosku. Sesja 
zwołana w tym trybie musi się odbyć najpóźniej w ciągu 7 dni od dnia złożenia 
wniosku.” 
 
Przewod. obrad odczytał zaproponowany porządek sesji: 
1. Otwarcie obrad. 
2. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr 115/XVIII/12 

w sprawie zasad zatrudniania i określenia tygodniowego obowiązkowego 
wymiaru godzin nauczycieli psychologów, logopedów, pedagogów 
szkolnych, zasad zatrudniania nauczycieli bibliotekarzy oraz ustalenia 
tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin nauczycieli 
sprawujących funkcje kierownicze w placówkach oświatowych 
prowadzonych przez Gminę Szydłowiec. 

3. Zamknięcie obrad. 
 
 
Radna D. Jakubczyk zgłosiła autopoprawkę do proj. uchwały o następującej 
treści: 
- w § 1 ust. 2 pkt b zmienia się zapis – w placówce liczącej powyżej 390 
uczniów tworzy się dodatkowo 1/30 etatu nauczyciela bibliotekarza na każdych 
kolejnych 13 uczniów, 
- w § 1 ust. 2 pkt c zmienia się zapis- – w placówce liczącej poniżej 390 
uczniów tworzy się dodatkowo 1/30 etatu nauczyciela bibliotekarza na każdych 
kolejnych 13 uczniów. 
 
Przedstawiciel grupy radnych M. Koniarczyk odczytał projekt uchwały wraz 
z uzasadnieniem. 

„w sprawie zmiany uchwały Nr 115/XVIII/12 Rady Miejskiej 
w Szydłowcu z dnia 11 czerwca 2012 r. w sprawie zasad zatrudniania 
i określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin nauczycieli 
psychologów, logopedów, pedagogów szkolnych, zasad zatrudniania 
nauczycieli bibliotekarzy oraz ustalenia tygodniowego obowiązkowego 
wymiaru godzin nauczycieli sprawujących funkcje kierownicze w placówkach 
oświatowych prowadzonych przez Gminę Szydłowiec. 
 

Na podstawie art.18 ust.2 pkt 15 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. 
o samorządzie gminnym (tj. Dz. U. z 2013 r. poz. 594) oraz art. 42 ust.7 pkt 3 
ustawy z dnia 26 stycznia 1982 r. Karta Nauczyciela (Dz. U. z 2006 r. Nr 97, 
poz. 674 ze zm.), po zasięgnięciu opinii związków zawodowych w trybie art. 19 
ust. 2 ustawy z dnia 23 maja 1991 r. o związkach zawodowych (Dz. U. z 2001 r. 
Nr 79, poz. 854 ze zm.)  

Rada Miejska w Szydłowcu uchwala, co następuje: 
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§ 1. 
Wprowadza się następujące zmiany w Zasadach zatrudniania i określenia 
tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin nauczycieli psychologów, 
logopedów, pedagogów szkolnych, zasad zatrudniania nauczycieli bibliotekarzy 
oraz ustalenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin nauczycieli 
sprawujących funkcje kierownicze w placówkach oświatowych prowadzonych 
przez Gminę Szydłowiec, stanowiących załącznik do uchwały Nr 115/XVIII/12 
Rady Miejskiej w Szydłowcu z dnia 11 czerwca 2012 r.: 
1. pkt 4 otrzymuje brzmienie: “4. Tygodniowy obowiązkowy wymiar godzin 

zajęć dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych, prowadzonych 
bezpośrednio z uczniami lub wychowankami lub na ich rzecz, nauczycieli 
zatrudnionych w pełnym wymiarze zajęć wynosi: 
a) dla nauczyciela psychologa – 25 godzin, 
b) dla nauczyciela logopedy – 25 godzin, 
c) dla pedagoga szkolnego – 25 godzin.” 

2. pkt 5 otrzymuje brzmienie: “5. Nauczyciele bibliotekarze zatrudniani są 
w publicznych szkołach podstawowych, publicznych gimnazjach oraz 
zespołach szkół według następujących zasad: 
a) etat nauczyciela bibliotekarza w pełnym wymiarze godzin tworzy się 

w placówce liczącej, co najmniej 390 uczniów, 
b) w placówce liczącej powyżej 390 uczniów tworzy się dodatkowo 1/30 

etatu nauczyciela bibliotekarza na każdych kolejnych 13 uczniów, 
c) w placówce liczącej poniżej 390 uczniów tworzy się 1/30 etatu 

nauczyciela bibliotekarza na każdych 13 uczniów. 
 

§ 2. 
Wykonanie uchwały powierza się Burmistrzowi Szydłowca. 

 
§ 3. 

Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia, z mocą obowiązującą od dnia 
1 września 2013 r.” 
 

„UZASADNIENIE 

Uchwała w/w podlega rygorom wynikającym z zapisów art. 42 ustawy 
Karta Nauczyciela. Czas pracy nauczyciela zatrudnionego w pełnym wymiarze 
nie może przekraczać 40 godzin tygodniowo. Na 40 godzin składają się trzy 
równoprawne elementy: 
1. zajęcia dydaktyczne, wychowawcze i opiekuńcze prowadzone bezpośrednio 

z uczniami (pensum), 
2. inne zajęcia i czynności wynikające z zadań statutowych szkoły, w tym 

zajęcia opiekuńcze i wychowawcze uwzględniające potrzeby uczniów, 
w tym godziny tzw.„karciane”, 

3. przygotowanie do zajęć, samokształcenie i doskonalenie zawodowe 
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nauczycieli.  
Ustalenie jednego z tych elementów tj. pensum, na poziomie 30 godzin może 
skutkować po uwzględnieniu pozostałych elementów składowych czasu pracy 
(godziny karciane, udział w radach pedagogicznych, spotkania i konsultacje 
z rodzicami, udział w zespołach ds. uczniów ze specjalnymi potrzebami 
edukacyjnymi, udział w radach samokształceniowych, kursy, konferencje, 
przygotowanie do zajęć, przegląd literatury, prowadzenie dokumentacji itd.) 
przekroczeniem dopuszczalnego limitu 40 godzin, co może prowadzić do 
wykonywania pracy w godzinach nadliczbowych. Skutkuje to możliwością 
dochodzenia roszczeń z tytułu wypłaty wynagrodzenia za zrealizowane godziny 
nadliczbowe u pracodawcy, a jeśli to nie przyniesie skutku, przed sądami pracy. 
W związku z powyższym zasadne jest obniżenie pensum nauczycielom 
specjalistom, które to nie skutkuje zwiększeniem środków finansowych 
w budżecie Gminy Szydłowiec. 

Zgodnie z art. 19 ust. 2 ustawy z dnia 23 maja 1991 r. o związkach 
zawodowych (Dz. U. z 2001 r. Nr 79, poz. 854 ze zm.), podjęcie decyzji 
o zwiększeniu czasu obowiązkowego tygodniowego wymiaru pracy 
nauczyciela, winno być poprzedzone zasięgnięciem opinii związków 
zawodowych zrzeszających nauczycieli.  

Ponadto nowelizacja Karty Nauczyciela wykreśliła wymóg opiniowania 
uchwały przez organ sprawujący nadzór pedagogiczny.  
W tym zakresie podjęcie niniejszej uchwały jest uzasadnione.” 
 
Opinie komisji: 
Projekt uchwały był przedmiotem prac Komisji Edukacji, która wydała 
opinie negatywną. 
 
Dyskusja nad proj. uchwały zabrali głos: 
Radny M. Plewa – grupa radnych wystąpiła o zwołanie sesji nadzwyczajnej ze 
względu na to, że ewentualne przyjęcie tej uchwały miałoby skutkować z dniem 
1 września. Nie było okazji żeby wspólnie przedyskutować merytorycznie tą 
kwestię. Rok temu Rada uchwaliła pensum dla nauczycieli pedagogów, 
psychologów i logopedów na poziomie 30 godzin tygodniowo. Po 
dokładniejszym przyjrzeniu się temu okazuje się, że dotychczas obowiązywało 
pensum 20 godzinne. Nagle Rada podnosi z 20 na 30 godzin, czyli o 50% 
pensum dla nauczycieli, którzy zajmują się najtrudniejszymi przypadkami 
w szkole. /dziećmi, które gorzej się zachowują, które mają problemy 
psychologiczne, pedagogiczne itd./ Nauczycielom przedmiotów lżej się 
funkcjonuje w klasach z dziećmi grzecznymi, bardziej zdyscyplinowani. Więc 
trudno sobie wyobrazić pracę z 30 godzinami pensum z takimi właśnie dziećmi. 
Nie wiadomo, dlaczego nastąpiła taka podwyżka. Nikt radnym nie uzasadnił, 
dlaczego. A może być 25 czy 28 godzin a może potrzeba 35.  
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To samo dotyczy nauczycieli bibliotekarzy. Do tej pory uchwała obowiązująca 
z 2004 roku mówiła o 300 uczniach na 1 nauczyciela bibliotekarza a tu nagle 
radni uchwalili 450 uczniów na 1 nauczyciela bibliotekarza. Budzi to 
wątpliwość. Czy 300 to było rzeczywiście za mało. A jeśli było za mało to, 
dlaczego było to tolerowane przez 10 lat i nagle zmiana na 450 uczniów. Wg. 
grupy radnych propozycja w przedstawionym proj. uchwały wypośrodkowuje 
między dotychczasowym pensum z 20 na 25 a nie na 30 i między ilością 
uczniów 300 na 390 a nie jak teraz na 450. Jest to pośrednim rozwiązaniem i jest 
bardziej logicznym i nadającym się do przyjęcia. Chyba, że nie chodzi o dobro 
dzieci a tylko o poszukanie oszczędności. Ale to nie jest dobry argument. 
 
Radny K. Gula stwierdził, że przedmówca radny M. Plewa wyjął te dzieci spod 
prawa, Dzieci funkcjonują w zespołach klasowych a nie oddzielnie. Pracują 
z psychologiem czy z pedagogiem i są w zespołach klasowych. Te dzieci trafiają 
do klas i tak samo się z nimi pracuje jak z innymi dziećmi. Radny Plewa 
podzielił te dzieci, tak jakby w tych zespołach klasowych tych dzieci nie było. 
Ci nauczyciele pedagodzy, psycholodzy wykonują świetną pracę, bo z tymi 
dziećmi w klasach lżej się pracuje i łatwiej. Trzeba zwrócić uwagę na 
dostępność, bo nauczyciel jest dla dziecka a nie odwrotnie. I ta dostępność 
pedagoga, logopedy czy psychologa jest bardzo potrzeba. Na dzień dzisiejszy 
nie stać Gminy na dodatkowe etaty. Jak będą zwiększone środki w budżecie to 
stwierdził, że on pierwszy będzie za zwiększeniem etatów.  
 
Radna I. Świątkiewicz-Woda poparła radnego K. Gulę. Ze względów ludzkich 
radni by chcieli żeby nauczyciele mniej pracowali, ale z drugiej strony ta 
dostępność specjalisty dla dzieci jest bardzo ważna. Szkoda, że nie ma 
dyrektorów szkół, którzy by radnym wskazali, w jaki sposób są wykorzystywani 
pedagodzy, jakie są potrzeby. Stwierdziła, że ona, jako lekarz pracuje 7 godzin 
dziennie, więc 4 czy 5 godzin dziennie pracy dla nauczyciela to nie jest tak 
dużo. Każdy by chciał mniej pracować a dobrze zarabiać. Ważna byłaby opinia 
dyrektorów szkół, jakie na dzisiejszy dzień jest zapotrzebowania na pracę 
pedagogów, psychologów i logopedów. 
 
Radna D. Jakubczyk nie zgodziła się z wypowiedzią radnego K. Guli. 
Stwierdziła, że akurat ten projekt uchwały nie pociąga za sobą żadnych skutków 
finansowych. W tym przypadku należy spojrzeć bardziej na aspekt ludzki. Nie 
trudno zauważyć, że w większości każdy ma kontakt z tego typu nauczycielem 
i wie, jaka to jest praca. Jest to praca bardzo ciężka i bardzo wymagająca. Tak 
nie można powiedzieć, że to są uczniowie wyjęci spod prawa. Praca logopedy, 
pedagoga czy psychologa z uczniem to jest indywidualny tok pracy. Jeszcze raz 
powtórzyła, że przedstawiony przez grupę radnych projekt uchwały nie pociąga 
za sobą skutków finansowych.  
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Skarbnik I. Czarnota odczytała informację odnośnie skutków finansowych, 
które Gmina musiałaby ponieść po podjęciu powyższej uchwały. /w zał. do 
prot./ 
 
Przewod. obrad odczytał stanowisko dyrektorów placówek oświatowych 
z terenu gminy Szydłowiec./w zał. do prot./ 
 
Radny K. Gula zaprzeczył, iż mówił o skutkach finansowych. Chodził mu 
o dostępność tych nauczycieli, o ogromne zapotrzebowanie na rynku, 
w szkołach. Nauczyciele ci świadczą usługi dla tych dzieci. A radni ograniczą 
dostępność tych wspaniałych ludzi, którzy robią taką świetną robotę. Na dzień 
dzisiejszy nie stać Gminy żeby zwiększyć ilość etatów. 
 
Radny M. Plewa - jak powiedział w swej wypowiedzi radny K. Gula chodzi 
„o dostępność tych wspaniałych ludzi”, tylko jak wygląda człowiek, który 
przebiegnie 100 m a jak wygląda człowiek, który przebiegnie 100 km. Tak samo 
wygląda praca psychologa czy pedagoga, który ciężko pracuje z tymi ludźmi. 
Jeśli on pracuje 4 godziny to jest świeży i skuteczny, jeśli pracuje 6 godzin 
dziennie to ostatnia godzina może być uznana za straconą. Nie można pracować 
z osobami trudnymi zbyt długo, bo to jest wyczerpujące nerwowo, Każdy, kto 
miał do czynienia z tego typu osobami zdaje sobie sprawę. Radny uważa, że 30 
godzin dla logopedów, pedagogów, psychologów to jest wykańczające. 
Zaproponował pójście na kompromis i podtrzymanie tych 25 godzin, jako 
pośrednie rozwiązanie. Stwierdził, że finanse są istotne, ale najważniejsze są 
dzieci.  
 
Radny W. Winiarski przypomniał, że poprzedni projekt, który Rada uchwaliła 
był przygotowywany przez służby burmistrza, fachowców i też brali pod uwagę 
te 30 godzin. Rada powinna szczególnie zadbać o młode pokolenie. 
Zapotrzebowanie na fachowców w tej dziedzinie dla dzieci, które jak się słyszy 
są coraz słabsze psychicznie jest bardzo duże i dlatego należy zwiększyć 
dostępność dla tych dzieci. To jest najważniejsze dla Rady. Tą ilością godzin 
zawartą w obowiązującej uchwale radni otwierają się na ucznia. Przyjdą lepsze 
czasy to będzie można do tego tematu wrócić. 
 
Dyr. E. Walczak - po wysłuchaniu tej dyskusji można odnieść wrażenie, że inni 
nauczyciele pracują 18 godzin a specjaliści to 30 godzin. Pozostali nauczyciele 
zapytani powiedzą, że pracują 40 godzin, bo sprawdzają prace klasowe, których 
specjaliści nie sprawdzają, przygotowują się do zajęć, spotykają się z rodzicami, 
dokształcają się itd. Pensum mają 18 godzin, 2 godziny „karciane” a reszta 
godzin to praca z dzieckiem, rodzicami.  
Kilka razy na tej sali padło określenie „dobro dzieci”, ale jej zdaniem tak 
naprawdę wcale nie chodzi o dobro dzieci. Jeśli faktycznie by chodziło o dobro 
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dzieci to chodziłoby o dostępność, o to by większa ilość dzieci miała dostęp do 
specjalisty i była objęta opieką.  
Padła wypowiedź, że nie będzie skutków finansowych – owszem. Jeśli nastąpi 
obniżenie do 15 godzin, nie nastąpi zatrudnienie nowych osób, nie będzie 
dodanych godzin to nie będzie skutków finansowych, ale gdzie tu jest dobro 
dzieci? Mniej dzieci będzie objęte opieką. Jedno wyklucza drugie.  
Skąd takie wyliczenia i propozycja 30 godzin - przygotowała to na podstawie 
projektów organizacyjnych jak w szkołach jest świadczona pomocy 
psychologiczno-pedagogiczna. Robią to nie tylko specjaliści, ale robią to 
również pozostali nauczyciele. Podała przykłady - w Sadku gdzie pedagog pod 
nową uchwałą ma 8 godzin a w starej będzie miał mniej a dodatkowo jeszcze 
4 nauczyciele muszą objąć dzieci pomocą pedagogiczno-psychologiczną, 
w Majdowie gdzie pedagog jest na 15/30 czyli pół etatu - 28 godzin poza 
pedagogiem inni nauczyciele muszą świadczyć pomoc psychologiczno-
pedagogiczną, w Wysokiej podobnie pół etatu - 14 godzin dodatkowo 
nauczyciele, w Zespole Szkół - 1 pedagog, 1 psycholog, 1 logopeda oprócz tego 
61 godzin dodatkowo nauczyciele, w PG nr 2 - 1 pedagog, ½ etatu psycholog 
i prawie 11 godzin jeszcze nauczyciele, w PSP nr 1 - 1 pedagog, 1 logopeda i 86 
godzin nauczyciele. Skąd się biorą te godziny – to są tzw. godziny „karciane”. 
Przychodzą dyrektorzy i mówią, że muszą prawie wszystkich nauczycieli 
oddelegować do pomocy psychologiczno-pedagogicznej a gdzie kółko 
zainteresowań, chór, zajęcia dla uczniów zdolnych, SKS. A dyrektorzy muszą 
oddawać na pomoc psychologiczno-pedagogiczną.  
Na zakończenie stwierdziła, że nauczyciele pracują z klasą liczącą 27-35 
uczniów a specjalista z jednym dzieckiem, chociaż trudnym to nie da się 
określić, kto ma cięższą pracę. 
 
Radny M. Koniarczyk poinformował, że projekt uchwały opracowany przez 
grupę radnych był przedstawiony w kancelarii Urzędu Miejskiego w dniu 
19 czerwca 2013 r. więc nie jest prawdą, że był przedstawiony w ostatniej 
chwili. 
- nie będzie się odnosił do godzin w sprawie podwyższania, bo to jest oczywiste. 
Jest jasne, że dzisiaj radni podnoszą o 50% pensum nauczycielom specjalistom, 
a bibliotekarzom zabierają prawie 15% z ich godzin. Bo tak wygląda ten 
przelicznik.  
- jest niż demograficzny, dzieci ubywa, ale nie można tego przedkładać na pracę 
nauczycieli specjalistów. Ich praca to nie jest ta praca codzienna zwykłych 
nauczycieli. Przed podjęciem uchwały z dnia 11 czerwca 2012 r. nie 
przedstawiono żadnej argumentacji, jeżeli chodzi o wzrost zapotrzebowania na 
pracę tych nauczycieli. Radni nie otrzymali żadnych informacji, nie było 
żadnych wniosków rodziców. Dzisiaj nie ma mowy o zatrudnieniu dodatkowych 
pedagogów czy logopedów. Brak jest argumentacji, aby zwiększyć to pensum. 
Zdaniem radnego zwiększenie pensum to jest nic innego jak kierunek redukcji 
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zatrudnienia. Podobne kroki podjęły inne samorządy w Polsce podwyższając 
pensum. Później zaczęły się z tego wycofywać. To jest nieuczciwe. To nie ma 
nic wspólnego z dbałością o ucznia natomiast ma to cek doraźnego osiągnięcia 
krótkotrwałego celu finansowego. Należy pamiętać, że te 20 godzin tygodniowo 
to jest praca stricte z uczniem, ale przecież nauczyciele podejmują jeszcze prace 
na rzecz ucznia.  
Podał przykład z jednej z szydłowieckich szkół – w ubiegłym roku nauczyciel 
bibliotekarz miał pełny etat, czyli 30/30 i w związku z niżem demograficznym 
/zlikwidowano jeden oddział/ spowodowało to a oprócz tego uchwała Rady, 
która dopiero ma wejść w życie i jeszcze nie przynosi żadnych skutków 
finansowych spowodowało, że nauczycielowi bibliotekarzowi dzisiaj 
oznajmiono, iż zostaje mu 19/30. Nauczyciel zrezygnował z pracy. Ten etat, 
czyli 19 godzin zostało rozdzielone między innych nauczycieli. Czy o to radnym 
chodzi? Czy warte są te oszczędności tego?  
 
Przewod. obrad poddał pod głosowanie proj. uchwały: 
za- 5 głosów, przeciwnych – 8 głosów. 
 
Przewod. obrad poinformował, że projekt grupy radnych nie uzyskał 
większości. 
 
 
Ad.4. 
Na tym porządek XXX sesji został wyczerpany. 
 
Przewod. obrad zamknął obrady wypowiadając formułę „Wysoka Rado, 
zamykam XXX nadzwyczajną sesję Rady Miejskiej w Szydłowcu” 
 
Czas trwania sesji od godz. 1500 do godz. 1600 
 
Rada nie podjęła uchwały. 
 
Głosy w głosowaniu jawnym przeliczał Łukasz Stasiak. 
 
 
 Protokołowała:      Przewodniczący obrad: 
    Krystyna  
Jachowska- Sadura               Artur Łyczek  
 
 


